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SABARIMALA TEMPLE ARSON CASE

Enquiry Repoet of Shri K. Kesava Menon, Deputy luspeetor-
General of Palice, Speeial Branch, O.LD. (On Special Duty)

The first information in this case to the Police was on the
night of 16th June 1050, when the Devaswom Comrmissioner
and the President of the Devasowm Board informed the
Inspector-General of Police that when the Santhikaran went to
the Sabarimala Temple on the l4th June 1650, be found the
Sreekovil, the Mandapam and the storasroom completely gutted
by fire and the idol damaged, thal (he temple was lagl closed
on the 8th of Edavem 1125 120th May lﬂﬁw-ﬁﬁ EETTe |
Pooja and except for five dayd in Malabar th-whet! (here
will be Pooja, the temple is usually closed antl that there iz no
habitation for 10 to 15 miles around, thet, “the danthikcarin
stated that there was evidence that the storereor and kitchen
quarters have been forcibly entered into, veﬁﬁgaﬂﬁg‘glﬂwﬂﬂn
thrown out, and that a keromene lantern wai-fouddsin the
Areeltovil T ———

The lnspector-General of Police then directed the Distriet
Superintendent of Paolice, Quilon, Lo proceed to the spol and
make inguiries and algo informed Lhe Asslstant Inspector-
General of Poliee to pursue the inquiries and direet the investi-
sation,

The District Superintendent of Police, Quilon, and party
vigited the Sabarimala Temple, the seene of occurrence, and
mude inguiries, The Inspector-General of Police and the Asst.
[napector-General of Police also visited the scene of ocelrrence
on 20-6-1950 and made enguiries.

The District Superintendent of Police, Quilon and Party
who vigited the temple ai the esrliest opportunity found the
fallowing

1. There were 16 cut marks of violence on the door lead-
ing to the Sreekovil indicating foreible entry into the Sreekovil
The existence of such marks goes agninst the theory of aceident.

2. The idol was found broken, the head, laft hand palm
and fingers separated. There were cut marks on the Face of
Lhe idol as well az on the Forehead
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1f the breaking of the idol alone is taken mto consideration,
a possible point Lhat the rafters and other copper and other
appliances of the roof of the Sreskovil could have fallen down
on the idol and caused the damage arises for serutiny, but the
marks of violence on the brass-plated door of the Sreekovil
together with the marks on the idol, raise the irresistible con
clusion that the foreible entry into the Sreekovili was for the
purpose of breaking the idol and that the weapon that was
used to cause the cut marks on the door was the same used
to break the idol. At the scene of occurrence, there was an
axe gnd it is definité that thal axe was used to eut the Breekovil
door, @s traces of brass were found on the sharp edge of the
axe. and hence it hae to be said that the fire was not Accidental

Nexi it may be argued that the entry was for commitling
theft, but apparently that docs not seem lo be the motive, dinee
nothing valuahle, viz., silver, gold and other utensils which
were inside have been removed

The temple and ile surrounding buildings were built up
of wood, copper, brass, which are not easily inflamvmable, but
they have been completely burnt. This is evidence onough to
show that great effort has been made to set fire to the temyple
and speaks a deliberate action. When the Pothi and party left
ont the morning of 6-10-1125; the {emple was in tact. They are
the only persons who had access into the templo snd there was
the passibility of an accident by the fire spreading due to the
negligence of the Potti and his subordinates. Thus it could
have taken place only during their stay. The possibility of the
Potii and the Devaswom party hushing up an acecidental fire
has to be ruled out, as it is clear that there eannot be a cons-
piracy within the party itself, which consisted of several
persons.  Besides the Pottl and party, there werc ather
worshippers also. These worshippers were examined and they
all state that they left the temple with the Poiti and party
and the temple was in tact when they left during the first week
of Hdavam.

The possibility of fire around the forest area enveloping
{he temple and Lhus bringing about the destruction of the
temple is also out of the guestion, ag there were no signs of
any such foresi lire around the area, and there were fimple
indieations of a deliberate setiing fire af the lemple at the
scene,
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The temple and surrounding building as already mentivaed
having been built of mostly nen-inflammable materials, could
ot be eastly set fire to and on 4 modest calculation, the pét-
petrators could have worked st this at least for four to five
hours continuously, &s evidenced from the emptying of ibe
ghes tins and utilising cloth and other malerials to set fire to
the temple. Further, there were signs of occupation of the
temple premises by & party. They have made usc of the pro-
vislons that were stored in the temple ineluding corriander.
These clearly show that great labour has been undertaken In
committing this act,

After having explamed thal thell was not the mative of
(he offenders, the next point for consideration is to find out
what else is the motive and who could possibly have that motive.
From the examingtion of the scene of occurrence and attendant
clreumstances, it was possible to come toa gonclusion that the
uffence was a deliberate one well conceived and execuled.
There was @ touch of open vandalism and desccration was the
only purpose. The breaking of the idol alter foreibly entering
inte the Sreckovil by cutting oper the deor with an axe indi-
cates ferocity. With this background, the whole point has to
he viewed With a view to find oul which community had a
motive, an unprejudiced view has to be taken and for thir pur-
pose it should he possible to prove by reasonable arguments
that s particuler community alone could have deme this
Assuming that the Hindus have done this, the reasons for their
doing and the reasons for their not doing it should be adduced,
The following are the arguments to prove the complicity or
otherwise of each community.

HINDUS: Before commencing a disclission on this, it has
to be stated that the offence was not commitied by one man
but only by a group of persons. The reason for thid ia that
a single individual should have the courage Lo travel through
thig dense foresi area over a long distanece, Stay in the temple
premises and commit the offence and return. This is an imyos-
sibility. Moreover, the examination of the scene of occurrence
has amply proved that the offence could not have been com-
mitted by ane person and thal there were signs of more than
one person having oceupied the temple premises.  Further, the
commission of this offence requires knowledge and Familiarity
of the shrine as well as of the route leading lo the shrine.

The Saharimaly Temple, as already deseribed, ls situated
w1 the dense forests. Aecess Lo this temple is through diffioult
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routes, infested by wild animals. Ofeuders have to reach the

ple through such routes and familinrity and knowledge of
the surrounding forest area and routes are essential requisites
for such an expodition Though it will not be carrect Lo state
that there are no Hindus who are not acquainted with the place
and route, it is reasonable to consider that Christians have got
more familigrity and knowledge than (he Hindus in this direc
tion, as they and they alone oceupy the places at the base of
these hills and they are the only persons who hunt and poach
in the vicinity of the temple day in snd day out. In short,
they have morc facilities to commit this crime than any other
community; and it 1s in evidence that they have hunted and
poached in the vianity during the relevant period. The forest
lands and the areas cither at the beginning of these youtes or
lying along these roules are all cultivated not by the Hindus
but by the Christiana, The Hindus have not and cannot have
so much. of opportunities as the Christiane. A Christian has
absolutely no regard for a Hindu temple or idal, To him a
Hindu idol is either & piece of stune or a block of metal. In
short, he ultached no sacredness for any Hindu idol or temple
except that he may admire as a work of art. It is otherwise
for & Hinduo.

Whatever might be the (eclings of a Hindu towards idal
worship, it is doubtful whether any Hindu has hroken an Jidol
and get fire to 8 temple, I he i not an idal warshipper, he may
refrain from going to the temple, bul he may not break the
idol and set fire to the temple. This offence is not at all the
work of & mad man as evidenced from the method or manner
in which the temple wus sel fire to and idol broken. The
Hindus have no influence over the area and any party of
Hindus cunnot get into foreste without being noticed by
Christians.

There 15 evidence that during the relevant perind, there
were parties of hunters within a radius of 5 to 6 miles and
any party of Hindus travelling could have been easily noticed
by Christians and they would have come forward., A party. of
Hinduo coolics who had gone to collect minor produce had satis-
factorily explained their movements und a thorough wverifica-
tion was made. They had no hand in this. The Hindus have
no purpose whatscever by destroying this ancient saered temple.
It is from this temple that Hindus get a Iarpe income. Tt is
this temple that brings about unity amang all classes of Hindus.



Further, low caste Hindus have got such u reverence and faith
that Lhey will pot entertmin the very idea or even drearm of
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THe emly other argument is that the Hindn Mandal penple
conld have destruved this temple with & view to foist the caso
on Christinns net only to harass them, but also to strengthen
the solilarity of unity among the different sections’ of the
Hindus by creafing an atmosphere of hatred against the
Chritstians. [t was my earnest consideration to make thorough
inguiries about this point. Apart from Lhe utter absencs o
evidence of mpvements of & Hindy parly in the area during the
refevant period, there is & very logical argument that assuming
that the organisers of the Hindu Mandal arc so degenerated
& to destroy their own sacred temples to fomsl a case against
the Christians, they could have as well achieved their objeect
by destroying 2 church by themselves amd turm the table on
Christians aaying that the Christians themsefves destroyed the
church with a view lo feisl n ecase on Hindus, in whicl case
they not only preserve the sacred temple, but also achieve the
pirpvse which they want to attain, gaining much and losing
nothing, This point has to be very seriously comsidered. 5o
‘it wounld prove conclusively that the Hindus wonld not have
done this. Turther; if the Hindo Mandal wanted to do i, they
would have as well done this before the Kaviyur reconversion
or even before the Hindn Mandal Convention at Quilon.
Tinally, if the Hindus have done this, certainly information
would have vome oul by this tine regarding the perpetrators,
Beeauge, paycholbgically at 1east one of the Hindus would have
became terror-gtricken and hlurted out the details to somubody,
It was because the offénce his been committéd other than by
the Hindus, no miormalion hax g6 far come forth, This i
borme out Gy the Taet that & Christian or a Muslim has
absolutely no feeling for the destruction of Hindu idol ar
temple. This. again, is a point of psychology,

The Hindus of Bouth India do believe in the mythological
aspect of this Forest Deity AYYAPPA and there are Jnnumer-
able stories, perhaps with historical background, creating a
belief in the sactredness of this ancient temple with such devo-
tion where reuson or rationalism have no place. In short, thare
are thousands and thousands of Hindus of South India who
believe that a visit to the temple and offerings there in the
orthodox fashion would advance them much in their materjal
progperity and would be a shield agsinst all danpgers that are
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likely to happen to them. All Hindus without caste, creed or
colour have such feclinss of devotion towards this deity. The
deity is a forest deity and the gemeral belief amongst the
Hindus is that wild animals could be conlrolled by ealling the
name of God AYYAPPA. For example, even the wild animals
go away when one mentions sloud the name AYYAPPA. Deyo-
tion, strengthened from incident to incident, created a feeling
of perpetual love towards this deity throughout India, result-
ing in a large souwrce of income during the Mandalam and
Makaravilakku, High persopages, lncluding the members of
the Royal Family of Travancore, have paid visits in all humble-
ness 1o kneel down for blessings. 'The avea surrounding many
square miles is believed in all emrucstness by all Hindis to be
the POONKAVANOM OF GOD AYYAPPA, where virgin
forests existed from bygone days up to now without mutilation
or exploitation and still continue te be so, to prescrve the
sanelity of the temple and its presiding deity, due to the fear
that shooting of wild animals In these areas is a violation of
the sacred principles of God and thal any act was sacrilegipus
which, il committed, winild cause the anger or wralh of God.
Exploitation of (his aves ls reported to have been continuousty
protested by the Hindus throughoul, though the region by
the valley and platesu surrounding are not only fertile for
eultivation of tea, coffee ctc., but alsp Tor other cultivations.
This can be seen and is in evidence in the existence of coffee,
ten, rubber and eardamom plantations which have sprung up
round Sabarimula Forests, [t is also reported that time and
on, there were atiempts by ollier communities to exploit this
area which was mainly prevented due to the devotien of the
Hindus. But there wore and there are instances of poaching
into these holy preserves by people who did not believe in the
ancient mythologica! and sacred ideas and prineiples entex-
tained by Hindus from father to son. History has repeatedly
shown that such sacrilegions acts in spite of the devotion of
the Hindus towards such ancient temples and idols have been
committed with a view to challenge the bagic existence of the
Hindu temples. This is hol only due to the fanaticism In the
wake of hatred buf also due to a desire to put & stop to the
influx of a large section of humanity Into the folds of this
aneient religion

This i ong of the sucred temples which draw due to its
sanctity thousands and thonsands of devotees of all castes il
creeds fo offer their prayers Lo GOD AYYAPPA, Long before



‘the Father of the Nation preached temple entry for all untouch-
ables, this ancient temple stood as a beacon light and guidance
to the whole of India. For example, the low caste Pulaya and
the high caste Brahmin rubbed shoulder to shoulder and affered
prayers in this ancient temple, In the present day, in the wake
of partition and communal tension among different communi-
ties, exhibiting the ugly signs of enmity against one another,
this Makaravilakku stood in all its solidarity voicing forth
the union of all Hindus into one fold and the fact stood as the
foundation stone on which caste creed and colour had to be
shed away in the worship of the all-pervading God. Certain
political ressons in South India, particularly in Travancore-
Clochin, the sgonomie downward trend of the Hindus and the
comparative hetter economic condition among the Christians
and the policy of slow absorption of low caste Hindus inte the
folds of Christianity due lo various reasons which were continu-
ously progressing in this State for centurfes. to a certain extent
apened the eyes of the Hindus and rightly or wrongly, whether
political or non-political, an apparent attempt towards unifica-
tion of all Hindus was started by the union of 8. N, D. P, and
N. 8. 8., which Incidentally, thotigh not materially, at least as
& propaganda value, raised the feeling of frustration and
alarm in the minds of the common Christians, whieh, perhapa,
was responisible for the violent propagenda in Christian-ownet
papers and caunter propaganda by Hindus in their own papers.
Ome has to vecord in all seriousncss that the Makaravilakku
aa gtated above was altraciing thousands and thousands of
devotess, who i all sacredness forget themselves due to
sestasy, travel miles and miles through Christian areas sur-
rounding the base of dabarimala mountain as a necklace
These 'Ayyappans’ sometimes violate the ordinary law of
behavioir and cross to estates owned by Christians who ery
in the ocean, These cries did not deter Ayyappane which in-
cluded s number of people from non-Christian community.
There are examples of non-Hindus offering prayers to curc ill-
ness of their children and for better production in agriculture
und rveally affer prayers and give cocomits, ghee and what not,
to this Forest Deity It is commonsense under this beckground
te presume that the temple with patherings of large fumbet’
of devotess was a foree not only exhibiting the wnity of Hindus,
but also & check in the gradual absorption of low caste Hindus
into the folds of Christisnity, and s check against their conver-
sion It is = fact that this factor of the temple and its influ-
onpe was taken eognisance of hy polltical leaders to whip up



a reprisal. It is natural ynder the civeumstances, to conchide
that the formation of the Hindg Mahamandal and the some-
times intolerant spreches mado at the deliberations of the con-
vention have contribuled as a eause or motive oy thiz unforiu-
nate occurrence,

Investigation having pointed out the hand of Christians
on eircumstantial evidence, the details of which I have given
below, it is natural to believe that the above facts related to
the motive are not inconsistent with the evidence gathered. |
am emphasising this point to show that the case was Investi-
gated as an ordinary Arson case on other important eircums-
tantial findings with a view to trace the affenders, in which the
maotive point was not taken into consideration to begin with,
and afler investigating this on the iines menlioned abave, and
having arrived at conclugions, the motive point came in naty-
rally in the wake of investigation. This was done with a view to
have an unbiased attitude from the very beginning of this case.
If the inveatigation had disclosed the heands of Hindus of
Muslims, certainly there would have heen natural underlying
immediate causes for their perpetration.

At the first stage of investigation over a2 period of nearly
4 month, it was not even pomsible to find out the date of
ooemrrence. though strenuops investigation at the scenc of
eccurrence was made for a long period, It was not even
possible to find out the shortest period within which the crime
could have been commitied. The only evidence (n this vital
point of investigation in respeet of the time of oceurrence that
was available was betwesn 6th of Edavam, the date on which
the Potti of the temple and party loft the temple, and 31st of
Edavam, when the Potti returned to the temple for the Pooja,
‘When he found ths temple in ruine. Tt ks common knowladge
that the time of occurrence i a very important factor in the
Process of investization and even that was not eonchisive gt
that stage of investigation. It was o the Tth of July, during
the course of inguirics, that the Police were gble to fix up the
Period as between 6th and 12th of Edavam, after interrogating
a party of Hindu coolies who had alse visited the tomple during
their search for minor trodicts. The difficulty again Iresented
a8 éven this period extended over a wealk. Eventhough ingnirics
were imede, thére was no posaible clue or evidencs ta naTrow
down or as a matter of fact to fix the exact date on which
the temple was get fire to. Myself and special party took
the sole charge of the investipaticn only on the 8th of September
and the actual mvestigation was started on the 10th oF
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September. It was after the formation of the special party
that the interrogation of Nilakantan, the Malayan Pandaran,
was continued and information as to the spotting out of five
persons between the 10th and 11th of Edavam in tha close
vicinity of the Sabarimala Temple was gathered [t was possible
to pather from Nilalantan that the rain started on the 11th
Edavam and that he saw smole some two days back. This
nerrows down Lhe period to betwsen 6th and 11th of Edavam.

Approaching from the peint of view of rainm, it iz ascer-
taingd from Fodivan's party (the party of Hindu coolies who
went to collect minor produce) as well ns from the evidence
gathered from the statement of Nilakantan, the first rain at
Sabarimala was on 11th of Edavam. The temple when Podiyan
saw on the 12th In ruins, was waszhed by rain.  Sp, the conclu-
sion i that the temple was burnt belween 8th and 11th. Potti
left the temple on the Gth alter the Poojs before 12 Q'clock. It
I8 just possible that the offenders could occupy the premises
of the temple on the afternoon of the 6th and continue their
operations either during (he night of 6-10-1125 or on the night
of 7-10-1125 after having oceupied tha premises of the temple
during the night of 6-10-1125 and the day of 7-10-1125. There
are reagons to believe that during the dav perhaps attempts
will not be made to set fire to the temple as there iz the likeli-
hood of a strmy pilgrim or a wandering hunting party visiting
the temple for shelter. It is certain that no human being can
go through the forest and visit the temple after dusk. S0 it
i8 almost eertain that the offence could have heen committed
only during night time. The possibility is that the temple could
have been set fire to on the night of 7.10.1125 or on the Sth
night, but not possibly on the 8th or 10th night, because at
least 12 hours are required to burn down the temple and at
least two to three hours continuons working to set fire to on
account of the hrass coverings underneath the rafters ate. It
W in evidenca that shee and clofhes were ussd to burn down
the temple. When Podiyan's party saw {he temple, the whole
templo had gutted down., Nolakantan =avs that he saw columns
of smoke three days prior to the first rain. Assuming in all
probahility the firat rdin was on the 11ith Nilakantan conld have
peen the smoke only nn the 9lh noon  The bemple thersfore
could have been set fire to on the Tth or 8th night, but certainly
not aftér the 10th due lo the aforesald ressons.

After having arrived at the period] of serarronce 28 hetwesn
Gth afternoon sind 10th Edavam, a closs stedy of the parties



12

of hunters and other persons who have visited the temple was
made. [ am giving below a brief topography of the Sabarimala
temple and its sarroumdings.

Routes: 1. Route from Mount Hstate to Sabarimala temple
through Vallakutamsl and Chittambalamedu. This route Is
from the south and takes one to the northern steps of the
temple. The drstance is only 8 miles.

2. Route from Erumeli via Azhuths, Karimala, Pampa-
kadavu, Ansvattom, Sarankuttial and Sabsripeedhom. This
route takes one to the sastern steps of the temple and it has
no connection with route No. 1. The total distance would be
aboul 21 miles.

3 TRoute from Rajampara via Nilakkal joins the Erumeli
rolite at Pampakadavu and then via Anavattom, Saramkuitial
and Sabaripeedhom and goes to the castern steps of the tenple.
The total distance would come to about 16 miles,

4 Msathamba route. 1t gees from Mathamba estate
which is 11 miles from Mundaksyam on' the Kottayam-Kumali
road, 35th mile, From the cstatc one has (o go along the
Panniyar river over Vengamals, come to Tholarmunni and
proceed to Sabarimala through Mailedisingapara, Chittambala-
medu and join the route from Mount Estate—Varayattumuttn
Ponnambalamedu— about 2% miles [rom the temple and
procead to the northern steps of the temple. The total distance
woilld be about 21 miles. Hoynad. Kuppakayam, Kombanpara
are places mear Mathambs Estate situated in a mountainous
dren, with amall cultivations. It iz gathered In the inwvesti-
gation that thers iz only one party who poach into foreats with
licensed and unlicensed weapons. Kanjirappilli, Mundakayam
gnd Murinjapusha sre the nearest places where the landlords
of the ahove plantations and estatey live,

5 TRoute from Perivar Lake side necar the Dam. The
route is through elephant traets in the Hills up o Ponnam-
balamedu viz Pachakanom Estate which is only abont 5 to 6
miles from Sabarimala temple and joints the route from
the Mount Estate— Varavattumuttn and Ponnambalamedu.
Through the lake, particg go to Kumali through boat.

6. Other routes. The above are the main routes through
which any party should pass. But clever hunters and persons
emploved in the collection of minor produce could move and
cut across and join any one of the above routea though with
difficulty.
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The Saharimala Hill area s certainly one of the best places
fur big game hunting. There are places where bison eould be
ahot with ease and comfort and various species of decr are In
plenty all over. Even elephants could be shot and ivory
pollected, OF course, Iarge-scale hunting may not be possible
without the commivanve of the employees of the Game Associa«
tion and the Torest Department. From the inguiries made, it
is ascertained thsat bisons are shot, flesh dried and ecarried
generally from the following places:=—

L Pullumedu valley 18 only about six miles from the temple.
The place is aceessible from the route from Mount Estate apd
Muthanihs Estate, Here bisons are available at all times

2 Chittambalamedu which is only four milea from the
Lemple, liss on Lhe Mathamba and Mount Estate routes. Here
bisons, monkeys etc., are available in plenty.

3. Ponnambalsmedu, about six miles from the temple, is
also another place where hisons are shot. 'This is even called
‘Kadaman Medu'. This place, though on the route from
Periyar Dam side, is easily accessible to the nsers of the route
from Mathamba and Mount Estates.

4. On the Rajampara route, small game and fishing are
generally done on the Pampakadavu and in the Eallar river
and adjoining forests. Nilakkal and Pampakadavn ave about
12 miles and six miles from the temple respectively.

5. Similarly, on the Erumeli route, small-scale games
and fishing are resorted to by people

The whole of the forest area surrounding the Sabarimala
Temple to & radius of about eight miles is the Government
Reserve and licensed hunting for big game as well as other
kind Is restricted to a very large degree and the rules and regu-
lationa which are very striet bave to be very strictly followed.
Recklesa bunting aceording to the rules i= almost impossible,
ag the age of the animal to be shot and the apecies tp be shot
and evens the length of horn cte, have to be taken into conai-
deration before any animal is shot. Generally, it is ascertained
thal people do not hung in the Sabarimala hills which js
helieved to be the POONKAVANAM OF GOD AYYAPPA and
particulsrly Hindus seldom make any attempt to hunt in these
forests. It is gathered during the course of investigation on
puccea evidence that both Hindus and Christians jointly and
geparately do poach into these forests and shoot bisons all
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over the forest area, particularly in places mentioned above,
where, It is gathered, no hunter can miss a bisom at any part of
Lhe year, It is aleo gathersd that the Christian hunters use the
premtizes of the temple for shelter and drying of flesh. These
persons ate generally low-caste men who poach not for the
pleasure of the chase, but to make a livine, A full-sized hison.
whether male or female, will ordinarily supply 100 to 150 lbs.
of flesh which in the plains would *fetch Rs. 200 to 250, The
cost of the party would not excecd Rs. 30 to Ra. 40, So, a
weeld's earning for & party of 4 or 5 would come to about Ra. 150
which is' casier then any menual lsbour, In addition, the
hunters here have alse flesh for themsclves and their family
for-a week or bwu. It is this desire to earn money and desire
to have food that entice these people to poach irto these
forests.  Another factor which engourages such poaching is
rich and monied people do like bison flesh in these parts of
Northern Travancore and they encoursge their awn dependents
living in the mountainous ares to poach and zet flesh, It is
m evidence that during marriages of monied people of the
Christian community, flesh of wild animals s supposed o
be an Important item of the menu, One Manayanikal Kochu
lias stated that he had given fesh on 31st Medom for the
marriess in Warimbanals house.

The templo is siluated in a valley smrounded by pising
hills on 2ll sides and dense and almost inaccessible forests
where wild elephanty and leopards roam all through the period.
The routes to these places have heen detailed above These
reutes gre seldom made use of by the publie, a2 thern i= ho
nocesaity for the public to visit the forest area except as a
pilerimage to the temple, bt the route from Mathamba is
never used by pilsrims. This is more or less a secret route
laken by hunters. ‘The routes are also used by poachers and
eoolies who go for the collection of minor prodiets, The
Malayun Pandarams and other hill tribes alsn traverse these
forest areas: It has to b noted thal the whaole ares 8 Gov-
ernment Reserve and Foredl Department officials also vigit the
aren. but they do not patral the area or watch the exit or entry
of persons very resilarly as it is almost impogsible to do so.
From the Inquiries made, it iy known that the forest officials
visit the forest only when they havo got any particutar worlk
ar when they have information of any offence being committed
or going to be committed.  Further, it is almost impossible
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during monscon days to visit this area due to several natural
ob&tacles and nobody ventures to do so unless he has got aome
particular mission to perform. The Potti and the temple
authorities visit the temple at the end of every month, They
take the Vandiperiysr route, which is really a good foot-path
at least for some miles and this iz the easiest and quickest
route to the shrine, All oiher routes are Jifficult, The other
popular route is from Eruomeli, the orthodox route taken by
the pilgrims during the Makaravilakly. The Rajampars route
i also popular for persons who visit the shrine. f{rom Ranni
side. But the two latter routes are not usnally used to visit
shrine except during the Makaravilakku time, The three
routes mentioned above start from populated places at the base
and generally honters and poachers do not take these routes
a5 they will be spotted out by the officials of the Game Assopia-
tion a8 well as by Foreat Officials. They camnot also return
through these routes ordinarily as they will be earrying the
booty of their hunting, which is alto an oifence. So, the. omly
voute through which hunters can move unmoticed and hunt in
the vicinity of the Babarimala temple iz the Mathamba route.
The place Mathamba and the surrounding habitations are them-
selves ordinarily inaccessible, 'Onc has to treck a long distance
from the Kottayam-Eumili road shout 11 miles from Munds-
kayam through rubber plantations and then walk nearly four
miles through mountainous paths (o reach these places, The
route from Mathamba to Sabarimala passing through Vara.
yattumudi, Mailadipara, Chittambalamedu, Ponnamhbalamedy.
ete., is more or less a protected route for all honters, poachera
and other offenders, as no forest officialy or Game Association
official eould casily keep a watch and detect cases of forest
offences.  Further, investigation has brought out that all hunt-
ing parties who have hunted thwing the relevant period are
hunters from this aren and they have admitted their presance
in the forests near the shrine during the period.

It can be seen that there s no human hahbitation sround
an area of nearly 8 miles from the Sabarimals Temple. There
are, of course, the Malayan Pandarams and othor members
of the hill tribes who live in these areas and change thisr places
of residence frequently, The only Malavan Pandaram who was
reporied to be living close by the temple Is Nilakmntan, Far
over & long period persistent inmiiries were made to tracs this
man and he was traced only on 22.81050. He is a urimitive
man with little commonsense though he could understand and
narrate a story in his own fashion. He waa interrozated with
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care. The neavest human habitation i= not a village, but only
an estate. This is the Mount Estate through which the Vandi-
periyar route to the shrine passes. There are other estates
on all sides whieh are owned by Christians. | doubt very much
whether there are any Hindy estates of tea, coffee or rubber
at the hase of Sabarimala Hills. Thus, the nfluence all arvund
is Christian and it is impossible for any Hindy party to move
Into the forests for the commission of any offence or as 5 mutter
of fact cven for an excursion without the knowledge of Chris-
tians, who are the inhabitants of places at the base and who
have business in the area.

Inquiries go to show that except the pilerims and the
temple servants who visit the temple regularly ~viery month,
there is no information of any Hindu party except a party of
Hinduo coolies having enterod the Sabarimala Forest area dur-
ing the relevant period, The movements of this party of
Hindu coolies are detailed below- i Podivan of Ranni
Pakuthi, Perunad Muri, Thamiimoottil house, Age 25,

Podiyan with Govindan, Damodaran and Narayawan, all
inter-related, had been to Sabarimala temple on 12-10-1125,
When they reached the temple, they saw the temgile in ruins as
& result of the havoc by fire. They went to the forests for
collection of minor produce for the contracter Syed Muhamed
af Pathanamthitta. They left Lahe at 10 a.m. on 3-10-1125
and reached Narayanan Thody where they have lands under
cultivation. The next day, they reached Nilakkal which ia five
miles from Narayanan Thodu They halted there for Ave days
collecting minor produce in that ares The next day, they
reached a place a little shove Kollamuzhi and put up a tempo-
rary shed. That day they stayed there. On the day follow-
ing, they went to a place a furlong above the mecting place of
rivers Kallar and Pampa. This 4s two to two-and-s-half miles
from the temple. They did not put up a shed there, The
next day they went up the Kallar river by the bank and reached
the extreme end of the Chettuvazhi leading east from the
temple. There is a jack tree and from that jack tree they
plucked jack fruits. Then they went up the above route to the
temple, On the way they saw a herd of bizons and shot at them
in vain, It was then raining heavily. There was pain the
previous day also. It was on the 12th of Edavam tnat they
went' to the temple. They went near the flight of steps
(Pathinettampadi) to worship and turned northwards,
Approaching the tank Damodaran gaid that the temple was
not to be seen. Govm&anmnntmﬂmpmsrmhammaiuﬂl



17

back at Kallar preparing kanji When they looked at the
temple they saw only the pillars. Then they entered the temple
by the northern steps and went to the Nalambalam. They
saw the temiple being gutted by fire and wetted by rain, They
returmed back to Kallar through the Sarankutti route and near
the Sarankuttial they saw a small tin and a blanket |ying
there. They cut some plantain leaves from Dharmamedu and
reached Kallar. It was raining then. The next morning, they
left Kallar andd reached Nilakkal by about afternoon. Next
day, leaving Govindan st Nilakkal they went for collection af
minor produce and returned in the evening. Govindan told
them that @ set of thirteen persons, some of them Uladans,
were going into the foresta. He told them that Podivan and
Narayanan had been to Eallar and that thoy have all returned,
The next morning, they came to Narayanan Thodu and after
two days Podiysn alone stayed at Qozham., He sent word
through Kandan, a korava, that the Sabarimala temple was
seéen by them in rning. Kandan went and informed Podiyan's
mother, All the members of this party definitely say that
excepting themselves and the Ulladans no one elae from
Rajampara side went into the forests ordinarily. Pampsbkadayvu
is two to three miles from Sabarimala. It is not posaible to
hear anything from the temple at Eallar because of the sound
made by the torrents. They did not see anyone else either at
Babarimsla or swrorundings. Nor did they see any shed
anywhore there, That was why they had to put up & ghed.
Podiyan says that he saw Pappan at Eanjirappalli and that
he talked with him. He also says that Kunhuppan told him
that when they went for hunting they heard abont some hubbub
At Sabarimala and that they returned. From Nilakkal there is
only one route and the route is infested with wild animals.
Narayanamn, one of the party, stated that he knows Nilalgantan,
the Malayan Pandaran, and that he last saw him immediately
after the Makaravilakku when the litter was going to Achan-
kovil. He also adds thal Nilakantan used to give them some
minor produce sometimes and in return they used to give him
salt, chillies and tobaecco. After this, e has not seepn Nila-
kantan, Nilakantan was going in search of a girl. Narayanan
also says that on 12-10-1125 when they went to the temple, they
did not see the embers or smoke.

It ie from the abiove party, the earliest date of the destruc-
tion of the temple was sscertained. They are Hindus and
their eontractor Janab Syed Muhamed Rowthier, under wham



they are working and for whom they collect minor produce,
says that they are well-behaved coolies against whom no coni-
plaint of any sort have come to notice and that they used to
be regular in their habits always kecping correct accounts and
as far @s he could say they are trustworthy. The one thing
that strikes & note of the truth of their statement is that after
their return from the temple on 12-10-1125 when they saw the
temple in ruins, to Oozham, they immediately sent word to
their house stating that the temple was destroyed. This was
verified and it iz found to be true, If they had destroyed the
temple, they will be the last persoms fo communicate this
information immediately after their return to Oozham. If e
doubtful whether this party would stay at Kallar at = place
2 1)2 miles from the temple after having committed the offence.
When they met Narayanan and the Ulladans at Nilakial, they
immediately informed them that they went to Eallar and that
there was a shed there for their stay. The Tlladans suppert
this version, During the course of their statement they had
gtated that while they were returning from the temple on
Yheir way, they saw a torn hlanket and a tin. These srticles
were subsequently recovered by police.  This incident algo
corroborates their statement. They say that they know Nila-
kantan and that they saw him after Makaravilakku. Nila-
kantan says thet he saw a party of five persons at Kallar on
the 10th or 11th of Edavam If Podiyan and party had seen
Nilakantan, they have no motive to hush up that fact. In addi-
tion to all the above points, Nerayanan end party had no
motive to eet fire to the temple, and by themselves they are
quite incapable of committing this offence. They were
thoroughly interrogated and they had satisfactorily explained
their movements, in the forests

Exhaunstive and thorough imquiries were made and a8 &
result the movements and activities of the following parties
were brought to light.

1. Ouseph Thomman aliss Vattakunpel Kunhupappan and

his party.

9 Peghathumveettil Chacko, Malayanikksl! Kochu and

three coolies.

3 Adakkamundakksl Kunhappi and Malamakkal Skariva.

Pezhathumvecttil Ouseph and others.
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Party No, L Thispnrtyuomistednfaixmembem.'rhay
are all Roman Catholics and are residents of Kombanpara,
pear Mathamba estste. Anthony, one of the members of the
party, ig his own hrother. Paili, another member, is employed
in the Game Association as a Game Watcher. Thomman and
Devassya are two brothers and are neighbours of Kunhupappan.
MNaripara Kutti is another neighbour. Kunhupappan and Thoms-
man have taken lands on tenancy from Kallivayil family and
are dependents of Kallivayil family. All these persons have,
besides cultivation, poaching ocoupation which gives them
suflicient encouragement for living. Thomman and Kunhu-
pappan own unlicensed guns. From Mathamba, they used to
go ints the forest arca up to Ponnambalamedu passing Venga-
mela, Tholarmunni, Varayattumudi, Madakkusanmathayam,
Mailadisingapara and Chittambalamedu. From FPonnambala-
medu they can see the Pachakanom estate, owned by Karim-
banal people. Near the Uppuparai plantations, the road from
Mount Estate to Sabarimala passes. All these persons say
that they have seen Sabarimala temple from Chittambalamedu.
But tHey add that they can see only & red colour probably
the roof of the temple. Usually, they used to get Kezhs,
monkeys, deer and bizon as games in hunting. This party left
fiar the forests on the 15th of Medom 1125. They took salt, rice
anf Ghillice and two or three copper vessels. Two of them had
guna. All except Anthony and Paili went by the aforesaid
route to Chittamhalamedn and halted there, Paili and Anthony
joined them the next day by about afternoon going by the
Padinjarapara route. It was a time when the nights were dark.
They stayed there for that day also and on the day following
they reached Ponnambalamedu. In the forests they used to
travel in groups and some times as a whole. They put up a
shed and stayed there for three or four days. During these
dave they saw some two or three bears and fired at them. But
i did not strike. Then & small bear ran towards them and they
eaught one bear kid. They stayed that day there. Next day
the whole party went to Chittambalamedn and stayed in the
shed which they had once occupied. The next day Kunhn-
pappan and Thomman shot & hison from Appachimedu one-
and-a-half miles from their shed. Bison flesh (venison) was
taken., The next day Kunhupappan snd Thomman returned
to Mathamba with the bear kid. The next day engaging Kittan,
an Hrhava, o carry the bear kid, Eunhupappan went to the
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40th mile in the Kottayam-Kumili road and gave the hear to
Abraham of Kallivayil. This Abraham Kallivayil is the
brother of Jos Kallivayil. Abraham was there fn his house
and Ewnhupappan and Kittan were given food for the night.
Next day Kunhupappan reesived Rs. 100 as a loan from
Abraham, but did not receive anything for the bear. Kunhu-
pappan did not give a receipt or any record for the amsunt.
It was one one-hundred rupee currency note and Kunhupappan
says that he got changes for the note from one Aphraim of
Rulathingal, a merchant at the 40th mile. Then they returned
home and halted at Kombanpara for the night. The next day,
they went into the foresta and joined the other members of
the party and halted there. The next day Anthony and Paili
went to Mathamba with the venizon, the remaining members
of the party halting at Chittambalamedu. The next dav they
went again to the place where the bear was shot. Eunhupappan
got fever and they stayed for seven days. On the seventh day
Paili and Anthony retwrned via Padinjarapara route. Paili
and Anthony say that on their way they saw Adakkamundaklksal
Runhappi and Malamakal Skariya near Varayattumudi and
gave them a pound of fesh each. Al of them halted that day
at the place where they shot the bear. The next day they
started back. Palli and Anthony went to Padinjarapara and
Paili made an illegal zain of Rs. 10 by returning an unlicensed
gun which he had seizod the previous day. At 4 o'clock Pail
and Anthony joined them. In the meantime, the others shot
two bisons and took venison. The third day after this, they
returnod by the former youte. When they had gone two
furlongs, they saw four or five persons near Arjimamkotts,
whom they understood Lo he Pezhathumveettil Chacko, Kana-
yanikkal Kochy and three coolies, Chacko referred to above
staye in Purakayom in a land belonging to Earimbanal people.
This Chacko and party were seen at a place six or seven miles
from the temple. Kunhupappan and party had with them
150 Ibe. of vemison, A pound of venizson sgells at Re. 1 or
Re. 1-4-0. They reached Paili's house and divided the venison
among themselves. This Paill is the same watchar and his
work is to detect unlicensed hunting in the farests Paili's
wife and children sre  staving in Mathamba. She is employed
in the Mathamba estate. Kunhupappan and Paili are friends
for the last one-and-a-half years. Kunhupappan adds that they
used to give venison by way of wages to the coolies working in
his land. The second day after their réturn from the forests,
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Paili went and called Kunhupappan to Mathsmhbs to arcompany
Inspector Sri Lopes of Mundakayam, who was then at Mathamba
with wrifer Verghese. Eunhupappan, Anthony and Thomman
immediately went and joined the Tnspector. Kunhupappan saw
two Police eonstables also with the Inspector, That evening
and night thev went sbout the estate limits, but did not get
anything, The next day the Tnspector and others went up to
Ennakkapilly in the forest= for hunting and returned in the
evening. The Inspector left for Mundakayam That day, Paili
and Kunhupappan got feverish. Paill was in the hospital for
gometime and Kunhupappan was attending to his cultivation.
Weeding was going on for three wecks. But when there wag
labour of ten persons remaining, Kunhupappan again went
into the forests. Ouseph of Peshathumveettil slo Ouseph,
writer, Karimbanal estate, went to Mathamba and asked
Eimbupanpan to go to Murinjapuzha Eunhupappan went to
Murinjapurha pecordingly, Kunhupappan says that Chacko
purchased things on credit from Kavunzalpeedika near Murinja-
puchs toll pate. Kunhupappan returned to Mathamha, The
next day Kunhupappan, Anthony and Kumbalamthenon Thom-
man joined Ouscph, Chacko and two coolies at Mathamba and
went to Ponnambalamedu. It is said that they went for pluck-
mg cardamom plants for the Warimbanal muthalali. On the
fourth day of their stay at Ponnambalamedu they shot bison
and took venison. Ouseph went to Murinjapuzha to inform the
muthalali of the non-availability of cardamom plants and
ceturned the next day, It is gaid thal Ouszeph told the party
that he know from o pandi near the Satrom that thieves had
entered the Ssbarirala temple and that the temple was burnt
and that the Inspector-General of Police and the Reserve were
coming. Thev decided to zn away immediately. Then they
came fo the medn and stayed there. Next day, Kunhupappan
went up to the medu and saw a good number of persons zoing
by the road to Sabarimala. He thought that it was the
Reserve. Immediately thev all left and came to Ennzkkapilli
Euwnhupappan and Anthony staved behind and others went to
their respeetive homes. Kunhupappan and Anthony stayed
there for flve or six days From Ennakkapilli, the place where
the Reserve wis scon is about 12 miles distant. At Ennakka-
pilli, Manayanikkal Kochu and four othersz joined them and
stayed with them for four or five days. Kunhupappan says
that ke bnows Koynad, Eunhupappan also stated that there
tre no other poachers from Kombanpara side and that he or
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relevant period. Kunhpuappan hes gome to the Pachakanam
estate through the aforesaid route. He gays that heidoes not
know Malayan Pandaran Nilakantan and that he has not seen
myhodymmhg&umthe?nchnkanameﬁtatemrdsﬂm
Ponnambalamedu when they were at Ponnambalamedu.

Eumbilamthanath Thommn, Vattakunnel Antony, Mans-
yanikkal Kochu and Naripara Kochulrttd all support the =tate-
ment of Kunhiupappan regarding the version of their movements
in the forests.

The sccond party consists of Manayanilal Kochu alins
Kuruvila, brother-indaw of Kunhupappan, Pezhathumveettil
Chacko, second son of COuseph. writer of Karimbanal estate.
and three coolies, viz, Eunhu. Kochappu and another. They
started on 1-10-1125, the day of the marriage in Karimhanal
housc. Kochu says that on 310 1125, himself, Chacko,
Chacko’s father and Chacko’s brother with Kunhm, the tooly,
took deer flesh (o Karimbanal house in connection with the
marriage. The party left on 1-10-1125, went to Azhutha and
stayed there. The nights wrre dark then. The next day mlso
they stayed there. The next day they went to Earanda-
paramunni and stayed there. The next day they went to
Arjunamkotta and they saw Vattakkunnel Kunhupappan and
party going at a distance. That day they stayed in Ponnamhala-
medu and found remnants of venison at Ponnambalamedu, They
shot a bison that day and with venison went to Arjunamkotta,
the next duy, and stayed there Arjunamkotta ia four or
five miles from the place where they shot the bison. The nexl
day they returned back to their house, Kochu eays that he
knew of the devastation of the lemple by fire when Kunhu-
pappan and others werd in the forestz ‘o pluck cardamom
plants, Then again Kochu with four others went to Enuik-
kapilli by the beginning of Mithunom and saw his brothers in.
law Anthony and Kunhupappan there.

The third party consisty of Adakkamundakial Kunhappi,
Malamskkal Skariya and Kadapur Mathayi. They wenl in the
beginning of Medom. They do not remember the date.  Thew
ranollect the time of starting ssying that it was not time for
weeding. They started, onc evening by 4 pm., and stayed on
the banks of Azhutha. The next day st 11 O'clork they went
to Mailadisingapara and they saw Vattnkkunnel Kunhupajpan
and Thomman gaing eastwards. The lalter did not see them
nor did they talk to them. A little laler, thoy saw Runhu-

!
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The above is the gist of Lhe evidence in regpect of the
movements and activities of Lhese Christian petchors who had
without any fear for law hunted in the Government Reserves
with Impunity and had behaved in & manner indicating the
strength and support of a strong party of Christian landlords.
The membera of this party mentioned ahove were examined by
the investigating officers in this case as early az 13-5-7950,
There were long long intervals betwesn this examination of
each member of the party. This is a defecl in the Investiga-
tion, as one member who is questioned had ample thme and
opportunities to communicate with othar members, so Lhat all
the remaining members who were examined subsaijuently gave
more or less = consistent version with storles though wilh
strange loop holes, to explain their activitics atd movements
in the forests The Special Party took scle charge of the
mvestigation only on 8th September 1950, after nearly three-
and-a-half months alter the case was reported. As the investi-
gation was continued withoul any supervision or direction by
me Lhen and there and 4s the reports regarding the day to day
investigation of the vass (case diury) were not sent to me, we
had to traverse the entire period of investigation, visil the
‘Places connected and examine the persons ¢onnected, mosl of
whom were already contacted and examined. I wsas during
Lhe cotwrse of such examination that seversl important points by
way of clues pointing out the offenders came to Hzht and with
& view to have their evidence before & judieial guthority, to
prevent a pessible tampering, the statéements of nine perzons
were recorded under section 162, Criminal Procedure Code, by
the Divisional First Class Magistrate, Chengannur. Such pe-

cording also avoided any complaint of harassment at the hands
of the Poljce,

It can be seen from the above evidenes that Vatteknnnel
Kunhupappan and party and other parties were movitz in and
around Ssharimala area from about 15th of Medom to 1-11-25;
It can also be secn that between 6th and 11th of Edavom. the
relevant period of occurrence, Maniyanakkal Kochn, Perha-
thumveettil Chacke and three coolies, Adakkamundalla)
Kunhappi, Kadapur Mathayi and Malamalklal Skariya were in
the Ponnambalamedy ares. Pormambalamedu and Chittam.
balamedu are the best hunting Place six and five miley respes-
tively from Sabarimala shrine. The longest time taken to
reach Sabarimala from these placea will be anly four honrs,
From these places any party could operate on the Saharimals
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shrine with case and security, They have huntéd, shot bisans,
dried venizon and halted at these places even according to thoir
own statemenis. It is also in evidence that besides these parties
there were no other parties in: this area during the relevant
perfodl.  The only explanation they could give is that T_hn::o,: wers
there for purposes of hunting. It is indeed a very suspicious,
if not direet, proof that at the time, at a period between 6th
and 11th Edavom, when the temple could have been destroyed.
these Christian poachers should be dt 4 place very near to the
ghrine. Now, in & case of this nature, committed in wide
forests where there ls no human habitation, the complivity of
the offenders can only be brought to light or proved by an
examination of their conduct, thelr state of mind, intention and
other characteristics indicating their concern or not. In arsan
caseg, the presence of an accusced persom near the scene of
erime is a point in favour of the prosecution and against the
aecused indicating his intention. Now in this case the only
way of proving the complicity of these persons or at least
reasonable suspicion of their concern is to find out whether they
were near the scene of cecurrence or nol. It is admitted by
them and they have stated so in their statements before the
Magistrate, that they were present there during the relevant
period and moved freely in all directions within a radius of
6 miles from the Sabarimala shrine, The statements given by
them before the Magistrate were self-expuleatory in character
inasmuch as they have not stated of their visiting the Sabari-
mals temple during their expedition. They stated merely that
they were there for purposes of hunting, Unless it is a strange
coincidence, which it is not, these persons having not explained
satisfactorily their subsequent uctivities and conduct as well
as their antecedents relating to their hunting expedition, one
is forced to come to & conclision that their visit to these places
of Chittambalamedu und Ponnambalamedy at this particular
period i only to destroy the temple under the guise of hunters
ln_ui nothing else.  These conelusions are general and [ am
giving below the reasonable suspicion against each individusl
to bring home a charge of reasonable suspicion of their com-
plicity in the offence. They would not have admitted even
their presence in the area had it not been for other cirewms-
tances from which they could not wrigsle out. Having
admitted their presence, they have come out with cock and
bull stories of their presence in the forests as well as maove-
ments jmmediately following the oceurrence, Unfortunately,
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the statements of accused porsons, unless Lhey are confessions,
are not admissible in law and cannot be made use of in any
judicial proceeding. But they can ecertainly be tiken as
evidence by muthorities to come Lo a conclusion of their concern
in the offence. Now aecording to Kunhupappan and party,
they left their place of residence, ic., Kombanpara, on the 15th
of Medom. They visited the Sabarimala ares, shot bison and
peturned to Kombanpara on the Sth of Edavom. 1t is then
that be is supposed to have met 8 I Lopez. Even according
to Lopez and his head constable, they saw only Kunhupappan,
Paili, Thomman and Anthony, The remaining two say that
they returned to Kombanpara, Lut there is no evidence at all
to prove their presence in Kombanpara after the Sth. These
two people, according to Kunhupappan, have not accompiied
them in any of their subsequent expeditions, but it is huid to
believe that it is so. They have not satisfactorily =xplained
their subsequent activities, The one possible eonclusion from
all circumstances put together is that there are reasonable
grounds to conclude that these {wo did not return along with
Kunhupappan and party, but were loiterng in the forests, It
has to be reiterated thal the movements of hunters in forests
cannol be easily checked up and verified, but the veracity of
{heir statements can only be lested by their conduct. After
the hunting of 8. I Lopez and party, Kunhupappan, Paili and
party disappear from the scene dltogether until Ouseph meet
them at a later period. According to Kunhupappan, he was
gick. The sickness to this man comes all on a sudden. Paill
also falls sick. And that too suddenly. The sudden sickness
is simultanecus. Paili appears before an Estate Surgeon on
26.5-1950115-10-1125 and there is a hospital record that he was
In the hospital till 4-8-1950. Paili says that between Tth and
15th he was in his house being aick. The distance between
his house and hospital is only half-a-furlong. Accordmg to
the official diary of Paili, during the period, he has reported
that he wad at Ramnikovil on 6-10-1125 and subsequent days
till 24-10-1125, and that he was sick. According Lo an expla-
nation given to the Game Association Ranger on 2-11-1125 this
Paili says that he was at Rannikavil and was sick. In another
explanation subsequerntly given to him, he says that he was at
Mathambs between the 6th and 12th of Edavam. Mr. Wood,
the Game Associatlon Ranger, says that Paili was not sick and
that he was absent from duty without any permission diring
the period, Mr, Chackn, the Asst, Game Warden, Peermade,
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suys that Paill's explanation that he was sick was lalse and
that Mr. Verghese writ¢r of Mathamba Esiate tad requested
him to exouse Paili for hig absence. There arc reasond tq
helieve that Paili has deliberately attempied to create an alibi
by saylng that he was gick and creating hospital records to
prove the same with the help of Verghese, the wrrlter u:f
Mathamba Hstale. It is reasopable to conclude that immedi-
ately after leaving Lopez and party, he had again gone into
the forests and was hunting or doing such other acls us he
liked diring this period. Nothing would have prevenled Paill
Lo say that he went to the forests and hunted between 6-10-1125
and 12:10-1125. He had admitted to the Police that he was
in Euphupappan's party prior to Tth Edavam.  What is it
thal prevented him from admitting his hunting after the Tth is
a matter to be presunied—something sinister. something very
dumsging, which would implicate him, which he is not prepared
ts admit. On the top of all, he had ereated an alibi of his
sickness, proving it by the hospital records, with Uhe help of
Mr. Verghese, the writer of Mathamba Estale, with whom he
is closely associated, 1 have to state fhal this is onc of the
strongest cirenmstances, very reasonahly indieating suspicion
on Paili, the Game Watcher. This game watcher is 4 notorious
poacher and in conniving with Kunhupappan's party. Tarti-
cipating in the hunting expedition itself 1s an offence additing
to the suspicion already created. He is Lhe only man perhaps
in Lhis forest area who could have prevanted any foresl oflence
or at least eould have information in the Sabarimala case. But
when he himself was participatine, m & mannper indicating
reasonable suspicion, the last human being who is bound Lo
give Information is alsy dismissed. It is very strange that he
‘admitted hik prescnee till the 5th oof Kdavem, but suddenly
becomes sick after thal. Witness Ittiathi Kadutha who was
examined hy the Special party states that he saw Vatlakkunnel
Kunhupappan apd other procesding towands [orests from
Mathamba one evening during the first week of Edavom.
This statement of Kadutha supports the visit of the party to
the forest after meeting S 1. Lopez

Kunhupappan = the leader of the hunting party and &
Roman Catholic Christian, He i= a dependant of Kallivayil
people. Perhaps he s the only man in Mathamba wha could
organise a hunting party and maove into the Forests and do
“anything fearlessly and cagily. He is a very dexterous poacher
who llyes on poaching and poaching alene. His adherenes Lo



Kallivayil people is seen from hig visits tu them often and
receiving money. He himself admits of having received Rs. 100
without any record. He admits of having presented an young
bear to Abraham to Kallivayil. He himself admits of selling
venison and making & living out of it. His sudden sickness
after the Tth till Ouseph approached him after 8 or 10 days,
when he again goes to Murinjapuzha and thence to the foresls,
is very strange and suapicious. He has not gatiefactorily ex-
plained hiz movements after the Tth. Thus, the conduct of
Paili and Kunhupappan during the period between 6th and 12th
Fdavam, the relevant period, during which the lemple could
have been set fire to, is highly suspicious and creates reasonable
suspicion of their having been concerned in the oifence.

Eumbalamthanom Thomman, his brother Devasaya, Vatia-
kkunnel Anthony and Naripara Kutti all say that they were at
Kombanpara attending to their work. They simply stick to
Kunhupappan's version. They are nothing but tools in the
hands of Paili and Kunhupappan. But they have also no con-
crete evidence to show their presence at their place during the
relevant period.

Pezhathumuvesttil Chacko and Manayanikkal Kochu and party!

According to their statements. they started for hunting
on 1-10-1125 and moved Into the forests in the Sabarnimala
area including Ponnambalamedu and Chittambalamedu and shot
higans and returned on the 8th. Even arcording to them they
admit their presence at Ponnambalamedu on the 6th, Tth and
8th. The activitics and movements of this party are also very
suspicious and here also the presence of these people during
the relevant period is highly suspicious. There is po circum-
stance to indicate a prevention of Kunhupappan, Paili and party .
returning to Ponnambalamedu after the Tth and joining this
party at Ponnambalamedu. This is made highly probable and
possible by the suspicious subscquent conduct of Paili and
Kunhupappan who suddenly fall sick and Paili crealing false
alibi and false reports. Peghathumvecttil Ouseph Chacko ig &
dependent of Karimbanal people and son of their writer. It 15
this man who had shot a deer and presented the same for a
marriage party of Karimbanal which took place on 1-10-1125.
These facts arc admitted by them both in their statements to
the Police as well as befors the First Class Magistrate, Chen-
gannur, So far, even according to thewr own statements, those
tThrigtian hunters have admitted their presence at Ponnam-
balimedy during the relevant pemod.
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It ean be seen that this Ouseph is the brother of Chacko
mentioned i parly No. 2 According to evidence, himself, his
brother Chacko, Manayanikal Kochn and their father Ouseph
and one Kushu, a cooly, were present on 31st Medom In
Karimbanal, the day prior to the marrisge there. [mmediately
after that Kochu snd Chacko go mnto the forests and remain
in the forests till 810-1125. And Ouseph, Kunhupappan,
Thomman, Antony and two eoolies go into the forests the very
same  place, where they shot a bear, for plucking cardamom
planta, They admit having shot & hison, The circumstanees
under which Ouseph and party went inta the forests ave appa-
rently slated to be for purposes of plucking cardamom plants
for Karimbanal muthalali. According to Ouscph, the date of
-going into the forests i« towards the end of Edavom or in the
beginning of Mithunom. Aecording to Kunhupappan, who Was
one of the members of the party, the date Is about the 20th
of Edavom; There are varying degrees of imvonsistencies In
he statements of persons compoesing this party regarding the
date of their going into the forests. From any given important
ineident, they are not able to recoliect the exact date of their
departure from their residence for this expedition, This itself
connotes a very highly suspicious nature of their moverment,
The fact that they are not able to recollect the date of this
important incident is a circumstance Lo suspect not only the
bonafides of their visits into the forests but also gives room
to conclude that therc is some mystery or a hidden secret
purpese which they do not want fo divolge. The malicious
intention broughi out from this conduct is self-evident. Accord-
ing to Ouseph, himself and party moved into the surrgundings
of the Sabarimala ares and hunted though the purposc was
matdnly [or Lhe oolleelion of cardamen plants for Kanmbanal
muthalilies. Ouseph admits that he had a letter Lo the writer
of the Pachmanom Estate from Kochukunhu, the Earimbanal
muthalali, He did not know the contents of the letter, He
says that he left the party al Pomnambalamedu, whieh is only
two miles from the Estate, and he went alone through the
dense forests to hand over the letter. He says he did not
get uny reply, He simply returned giving the Jelter. He then
says that collection of cardamom plants was impossible as
’_thﬂ'e were 1o plants and g0 he went slone to Murinjapuzhn Lo
informi his muthalali that ecollection was impossible. This
statemten} of Oumeph is nothing but o trumped up story fo
cover up his movements or knowledge regarding a particular
incident or affair because, If cardamom plants are not available
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in the foreals, Kochukunhu his muthalali, would not take the
trouble of sending a party at a greal cost to collect them,
because his brother Ittyera has gol & eardamom estale in the
very area and if Kochukunhu really wanted cardamom plants,

it was easier for Kochukunhu to arrange the collection of the |
cardamom plants through his brother than to send a party

from all the way from Mathamba to Pachakanom. Further, |
the route to Panchakanom for Earimbanal people is easier
Lhrough Kumill-Perivar Dam where they have gol thelr pwn
boats,  This circumstance iz highly unnatural and unbelieve-
able and points out that the purpose for which Ouseph and
party moved into the forests is not for the purpose of collection
of cardamom plants, but something else, It is also ineompatible
from & husiness point of view to spend e & per coolie per day
and gend them from a long distance to collect cardamom plants
through a forest route when with less expense end less labour
and by guick transport, he eould get cardamom plants through
hia brother Tttvera whe Iz owning 2 cardamom estate, Thus,
it is erystal glear that the version that the party went into
the forests for the collection of cardamom plunts is a deliberate
lie. If they had stated that they had gone for hunting it ie
at least undeystandable, But Ouscph and party casnot say
that. because Ouseph by himscH is not a hunter and if he ias
cross-examined on this. he will have naturally 1o deny the point
and there are other cireumstances from which he cannot
wriggle out and say that he went for hunting. Ouseph says
that berause cardamom planta wete notl available, he went ta
Murinjapuzha o inform Karimbanal muthalali,.  He gays that
he left the party behind. This conduct of going te Murinja-
puzha is wrnatural and unbelievable. The party could have
as well come away and then informed their muthalalt Another
point ls that Ouseph learnt about the BSabarimala fire ab
Padinjarapars Satram. It is only after learning this that he
went to Murinjapuzha. He also gaye that he did not inform
hig father shout the Sabarimala fire, He [nformed his Father
about the non-availability of cardamom plants and returned
to Ponnambalamedu. He informed RKunhupappan and party
that Sabarimala shrine was set fire to and that the Inspector-
General of Police and party were coming. And then they all
left the place: Ouseph says that it is from a Pandi that he
learnt. He is not alile to describe whe that Pandi 1s. He says
that he did not inform anvbody about the Bahavimals: fire, on
his way to Murinijapuzha and back. What is the conelngion
ongé has to arrive al at the strange conduct of Ouseph?
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first of all, his joarney from Ponnambalamedu fo Muorins-
ha i 3 waste us already explained. On the way he learng
about the Sabarimaly incident. The ircesistible conchimion
that hie statement that he made & jonrmey is & made up ane o
cover upand camouflage hig complicity in the offence, as other.
wise He will have to admit his presence at FPonnambalamedy
and explain his activities there, which he could not do, as his
ecomrades had alveady given slatements making it impossible
for Him to wriggle out. The story of his going to Murinja-
phzha and subsequenl statoments are all deliberate falselionds
invented for a set purpose, indicating a made-un story ander
the instructions of some party behind, whose adviee he = fol-
lowittg, The vomluct and behavieur of Ouseph clearly indicale
{hut they were at Ponmambalamedu dlong with other parties
between the 6th and 12th of Edavem and that they had com-
mitted the offence. It I8 in evidence that the shrine can be
seen from the Chittambalamedu. Al the members of this party
say that Ouseph informed them of the Sabarimsala fire and
theft. Al the stories brought vut by Ouseph are blatant lies
in an attempl to prove that neither he nor his party was
present at Ponnambalamedu durmmg the relevant period. Tla-
less he and his party are net guilty of this offence, why should
they bring in false stories regarding thelr moyements. Kunhu-
pappan had stated that two days prior to the going into the
forests to ploek eardamom plants himself, OQusepl and Chacko
went to Kavungal peedika at Murinjapuzha and purchased pro-
visions on eredit in the name of Chacko, whereas Ouseph would
gtate that Lhey purchased for Rs, 50 paying rash. Verification
at Murinjapuzha reveals that Kavungal peedika owned by
Chandi Mathayi hus had no such transactions and in fact there
I8 not even Re. 20 worth of samans in this shop altogether.
Chand} Mathayi also denies having sold any such provision to
Qusieph, Chacko or Kunhupappan whom he knew well, Asiin,
Kunhupappan's version that he changed |he hundred-rupes nale
at Kulathingal peedika is found Lo be fales on yerification with
Mzthayi Hphrahim aliss Abraham of Cheeranchirs pesdika al
the 40th mile. This Abreham and some others at Murinja-
zha also state that four or five months back, Kallivayil
Abraham had 1 young bear in his house and that Abraham
secrcted it now. It is alse found on inguiry that Karim-
banal peaple had no office or house at Murinjapuzha. Ouseph,
gﬁ writer of Karimbanal cstate, had disposed of what little
Ande he had st Mutinjapuzha throo yesrs back, Thus, the
Atatements of RKunhupappan, Ouseph and Chacko regarding Lhe

bie

.
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transactiong they had at Murinjapuzha and Quseph's coming ta
Murinjapnzha to inform the non-availability of cardamom
plants are all 4 pack of lies, mvented at the spur of the moment
Lo cover up their stay at Ponnambalamedu in the vicinity of
the Sabarimala shrine during the relevant period. What else
could be the object of this deliberate falsshood except an
apparent purpose of an attempt to prove their innocence in the
comrmision of setting [fire to the shrine. Why should they
fabricate a false story?

There is another backeround, which if viewed with the
fucts and the incidents mentioned abave, will lend support to
the possibility of an organised plan to destroy the Ssharimala
shrine. 1In the month of Makaram, according to Ouseph. he
tollowed a2 party of muthalalies congisting of Karimbanal
RKochukunhy muthalali, Jnellamittath Kuttiachan, Podimittom
Vetghese, Karipparamhil Dev: ya, Vadakkeparambil Thomman
and Pottamkulem Thomas, who left Erumcl in a jeep and
went lo Ralaketti from where thev went to Kollamuzhi by
walk ahd halled. They directed the eoclies to go into Lhe
foresis and hunt. Then the muthalalies and himsell went to
Nilakkal in search of a church which they belicved tc he
existing at Nilakkal Though a scarch was mads, they did not
find any remnants of a church, but they saw only remnants
of two or three temples. It is surprising that at this period of
the history ol Travancore these muthalalies are searching for
8 thurch on the route to Sdibarimala. It may be thal either
they want to establish by some evidence the exisience of a
thurch there or to ronovate it or they are in gearch of a suit-
able place for building a church. Anyway the desire for a
church fiear the Sabarimala orthodox route secmis (o have been
deeply rooted in their mind as otherwise thers WAS no neces-
gity for all these muthalalies to Join un this business. Further,
they have sent away the coolies and they have gone alone for
this business. Thus, it can be seen that ginee some time, the
Christians have begun to fesl the increasing number of low-
caste Hindus visiting the Sabarimala temple in ecstasy and
devotion, which in all probability they would have thought if
not checked would inevitably result in = theck to the growing
process of econversion of low-caste Hindus to Christianity.
Further, the existence of a church at Nilakkal and Pampa-
kadavy wonld in the long run attract ChrisHans to coloniza the
area and thereby they ecould exploit Lhese [fertile regions  and
improve their financial conditions;
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Mr. Wood. the Game Association Ranger, m}rﬂ that
L. T Abraiham afKaﬁmtmﬂEﬂd}ﬂrtymmmgh the
Spbarimals area 0 March, Aprll shd May for hunhﬁg‘_. While
one eannot definitely asy thal hunting was a pl'etrexl w_lth anmme
alher ulterior motive, when Eiken Inly consideration with other
facts detailed sbove including the quest for an old church by
the muthalalies the possible éonclusion o that these L'h:-fst;m
Muthalalies were out to do something zgainst Sabarimala
temple, the existence of which they bolieved to be o menace to
their very existence: The movements and activities ull
Abraham and party and other muthalalics in quest of the
church can be believed only &s & reconnoitering party lor Lhe
purpose of hatehing up & plan to destroy the temple ance and
onoe for all, Thin conchision is further supparted from he
fact that Vattekkunpel! Kunhupappan and party, Ouseph and
party, and RKochu and party are sl adherents and licutesints
of Kanmbanal and Kallivayil families whe are the forest kings
of Northern Travancore. With the ackive coniiivines of Paill,
Kunhupappan and party, the walchdogs could sertainty commit
this offence at the bidding of lhe ahove landtords. The
relationship of Kunhupsppan and party and other parties with
Kallivayil and Harimhbanal have afready been sxplained.

“In cases of conapiracy, the agreement between the cuns
pirators eannot be generally proved directly but only inferved
fram the established facts of the case. A conopiracy need not
be established by evidence of actual egreement belween the
actoal eonspitatars and overt acts raise o presumuntion of an
agreement i knowledze and brpose of the canspiracy, In
e&scs of conspiracy diret evidenee will seldom be forthcoming
Bnd It = necessary to look at the rircumstances fa soe where
the eonspiracy artually existed "

In this particutar case direct evidence to prove the setring
fite to the shrine s oyt of guestion, Thie is due to the rubure
#nd place of oceurrence and being a crime in foreste The
forests in which the shrine axisted is in itself not an ardinary
f""ﬂ!ﬂf but & wild and dense one with no cultivation or piani.
2tion nearby and wher only wild antmals and Cheistian huinters
&lone move shout From the facta and circumstaners brought
Ut during the coyrse of investization and mentionad ahove, it
h! clear that thise conolusions and eircumsiznces were aaly
Erom the statements nf persons wha are reasonably suspestod
IT!' that a8, Those statements are not Bdmissible i evidenoe
e as: ciroumetantial cvidence 10 move the complinity of
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the offenders in this eass. Thare is no doubt from the faels
aseeriained and brought 1o light and mentioned in detall from
all aspects that the erime is & fanatical one and perpetruted with
8 view to satiate fanaticism. In all fanarie erimes cowmitied
with & view to undermiine the religious feelings of one coh-
munity as a reprisal or otherwise, it Is known from experi-
ence that the communily to which tle Perpetrators belong is
not likely to reveal er come out with clean lueast whatever
raight be the calture of individualy er sroups belonging to this
community, unless a greater danger Lo the very existence or a
serlous damsage to that community or rsligion to which they
belong are threatened with. Such a situation may arise in the
natural course of events or might he brought abcot in big poli-
tical and religious issie with the ultimate object of urearthing
the mystery of u fanatical offence with the sole object of muin-
taining law and order. This bringing about a threatening
danger, no doubt, may be an uncivilised expediency which under
normal conditions may not be possible. The police eannot under
any circumstance bring about such a threatening to 2 com-
munity with a view to coerce that commutiily to which the
perpetrators belonged and suspected to make g clean breast of
their offence. In short the Police rannot roeree 4 confession
out of suspected persons

But in serious cases where the luvestigation of a parti-
cular ¢asze has established g cohspicecy to commit a religious
offence by one community against apother. the peasible deve-
lopment of a widespread agitation or feeling by thy vietim
community has certainly to be taken into conideration and
active measures to bring the offenders to baok have to be
decided upon. But the slepe to be taken sometimeg so beyond
the pale of ordinary law and special laws have to be brought
in If once faets gathered indicate reazonable siuEpicion,

It is common knowledge that the detection of & case or as
a matter of fact the unravelling of the mystery of a baflling
ca=ze, and partl::uhr]y 8 tase of this nature, the investigating
officers can proceed only t0 & certain limit and eould only point
out their fingers against a particular community and the

one when these persons who are suepectsd reasonably, are
charged before # court of law. wherein & particular kind of
evidence coming within the four walls of the Evidence Act Is
alone adnutted regardless of truth, Such evidenen may be,
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oral or documentary. In a case of this nature, one meed not
even think of any documentary evidence, since the case is one
of arson. Coming to the oral evidence the testimony of persons
who had either witnessed the occurrence or the persons to
whom perpetrators of the offence could have communicitad,
either prior to or after the oecurrence 1s of value. Dut in &
case of this nature, such evidence or any other kind of evidence
similar fo that admissible under law can only be given by
persons belonging to that community to which the perpetrators
belong, In this particular case wherein the religion is lnvolved,
it ig too much for anybody to expect such evidence to come
ont, becanse the damage to the co-religionists do hy speeking
the truth is, far mare greater than the falsehood they speak
denying the knowledge of the offence, which to them is only
a passing sin which may not prick their constience for ever,
as they ecould always console that they had done it or nttered
falschoods to save their religion which might otherwize he
endangered 'if they had spoken the truth. It is in this pers-
pective that this case has to be viewed and the investigation
having pointed out the concern of Christians, It is out of
guestion that Christians would come out 1o depose agalnat their
own hrothers. It i= much more diffirult fo expect hrist iang
to eame out to zive evidence against Christians particnlarly in
a case where some Christians had rightly or wrongly destroyed
a Hindu temple in the name of religion. But the anthorities
have to come to 2 conclusion whether the circumstances which
have been brought out during the jpvestigation and detailed
above are sufficient enough to take special steps for their deten-
tion under the special law.

The persons suspected certainly eould have been arrested
and remanded on their own statéments given hefore the Divi-
sional First Class Magistrate. But this was not done &8s the
next step after arrest could nof possibly be conceived of, due
to the natural causes of the case which can be characterised
ag inherent defects preventing further action

The ahsence of likely clues, such as footprints, finger
prints, distinct and indistinct signs of the movements of
offenders, abandoning of the personal properties of offenders,
abandoning of the implements used for the commissiom of
crime, trails and traete of offenders, marks of the entry and
exit at the secene of crime. According to investization, the
period of occurrence has been ascertained as between 6th and
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11th of Edavom. The offence was reported only on 17-6-1850|
3-11-1125. In between these dates there wore raind and all
the likely ¢lues have been washed away, This is an unfortunate
cirenmstance which had completely blocked further investiga-
tion from this angle. It looks a= though that the very nature
is agdinst the possibility of procuring good evidence for a
possible detection. The rains themselves would have swept
away footprints showing the mevements of ofenders. Annther
unfortunste defect is that the parties that arrived first were
not Palioe Officers but the Potti and party. And their exeite-
ment and sorrow at the sight of the temple in ruins can well he
imagine<), What they did in thelr excitement and what they
gaw in their cxcitement, they are not able to describe appro-
priately it the ¢almer mood. Cevtainty, there ought to have besn
clwes by way of footprints inside the Sreeliovil which wors
not however taken notice of by the above party. The finding
of the conch and the ‘edaklks’ inside the Sreekovil in tact I8 a
point to prove that somebody had entered the Sreckovil to
throw them after the temple was destroyed and that somebody
certainly would have left his Tootprints inside where thers was
plenty of ashes and other charred materials. The only indistinet
and indefinite indicstion are the conelusions arrived at by the
noticing of & plank having besn removad and placed inside the
Thedappilli showing that some people had made themselves
comfortable to sleep and also the misding of rice and other
provisions from which onty ons gould ponclude thet gome per
gons have remained in tie premises of the temple for a long
period.

No human being gonld possibly be a withess to this erima
unless by an extraordinary coincidence somebody happens fo be
there at the time of the commission of the crime, This extra-
ordinary coincidence has not happened in this case and this
handicap can well be lmagmed.

The belated report of the occurrence of nearly twenty
days is by itsell a ecircumstance which would dsheartsn any
Police Officer when he s asked to handle this case. Because
it i= & well known principle in the science of investigation
that the earlier the Police Officer reaches the scene, the easier
for him to get ¢lues for the investization. This ia anotner
unfortunate civeomsetance in this case

The Police Officers gre left to themeelves in the wilderness
ko seareh for temth  The invastigating officer in thit case had
to atart the mvestization on possible theories and conclurions
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mike or less on notiing. It 18 atter many days of analytical
study #and bhard thinking. appiyving mature thoughis and pro-
ceeding on true and correct lines, the movements of a number
of people in the ares during the relevant period had to be
brought to lighl. And i i In this jrocess that the direnmstan-
tinl evidence detailed above were brought to light and econcly-
glons areived s, pointing cut reasonsble suspidion againet e
persons monbioned ahove

As alisady mentioned, direst evidence id an impessibility
and the next best is to depend upon circumstantial evidence.
If this circumstantial evidencs is of sueh a nature as to be
admissible in law, certainly the offeuders would have been
arrestied and charged. In this case, the only persons who could
gpeak about the oceurrence and other details connected are the
offenders themselves belonging to the Christian ecommunity.
Their stetements, however true, are not admissible in evidence
unless they arc confessions 1 have already esxplained that
confeasion of the offenders i this case i3 also out of guestion
due to the fanatical aspect of the case in which the religion is
involved

I was placed on special duty only on the &th of Scptember
1850, 1 had no occasion to see the case disries of the investi-
eation made till then Kunhupappan and some members of hia
party had been contacted by previons imvestigating officers of
this case and to them it appeared that the party liad uo hand
in this case. On a perusal of the case diary, 1 find thai the
rarty had becn climinated. Thie climination, if the linex of
tha mvestization and tha eonclusions arvived st by me are o be
followed, certainly stands as a block against the legal value of
the confession if st sll Tertheoming from: them.

The guardians of the forests are themselves privy to the
offence. Paill, the Game watcher, is one of the persons who 18
suspected in this ease about whose conduct I have detailed
above. This is another unfortunate circumstance and one of the
primary mherent defects.

Nilakantan, the Malayan Pandaran, was traced only on
29 81050, Thus his evidence became helated. Nobody is &t
fault for not tracing him because he is & wandering Malayan
Pandaran in the wild forests.

The motive of the crime brought out during the investiza-
tion being relizgion and Christians being vespopsible for the
offence, any information or chie leading to the detection was
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an imposalbility inasmuch as all the routes lending from the
plain are in majority infiabited by Christlans. The surrounding

patate owners are alsp Christians

I have arrived al a final stage of the investigation of this
case and 1 have submitted the details of the . investigations
made by me and by my assistanls with my eohelusions arrived
at on the evidence eollected oo far, The reports of Investigntions
made g6 far from day to day have also been pubmitted. 1 wish
to submit that no further useful purpose can he Aerved by
continuing the investigation unless it be that a confession is
fortheoming Lo place the matter before & Court of Law. As

guch, T am gubmitting my final repaort.
{ request that the Government may be pleased to adyige
further on the disposal of the case.

A rough sketch of Sabarimala and surroundings is herewith
submitted for favour of perusal.

H. Krsaya MENDN,
Deputy Inspector General
of Police, 8. B, C.1.1.,
{on gpecial duty)

(True eopy)



